

Integrated landscape approaches and investments in sustainable land management in the Organization of Eastern Caribbean States (AAP2019/SLM)

DURATION 2021-01-01 to 2026-12-31

CRIS ENV/2019/041-788

GEOGRAPHICAL SCOPE Regional

REGION Caribbean

COUNTRY GROUP SIDS

COUNTRIES Montserrat, Saint Vincent and the Grenadines, Saint Lucia, Saint Kitts and Nevis, Anguilla, Antigua and Barbuda, Grenada, Dominica

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 5

AID DELIVERY MODALITY Project

MANAGEMENT MODE Indirect management to partner countries (or to bodies designated by them)

GCCA+ PRIORITY AREAS



Climate adaptation (GCCA)



Increasing resilience to climate-related stresses and shocks (GCCA+)



Disaster Risk Reduction (DRR)

SECTORS



Agriculture and Food Security (including Fisheries)



Environment and natural resources (including forestry)

GOOD PRACTICES¹

¹ "Good practices" is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects

- Biodiversity
- Coastal management
- Forestry
- Other EbA (IWRM, wetland conservation)
- Sustainable land use including fight against desertification (RM)
- Win-win e.g., climate smart agriculture (see CCA & CCM RM)

SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS

- Zero hunger
- Clean water and sanitation
- Responsible consumption and production
- Climate action
- Life on land

IMPLEMENTING PARTNERS

Public sector institutions

OVERALL OBJECTIVE

The overall objective of the OECS-ILM project is to enhance natural ecosystem management, climate change mitigation/adaptation, and achieve food security and sustainable agriculture. It seeks to enhance capacities to improve land-use management, reverse land degradation and forests/ecosystems loss. It aims to enhance quality of life for multi-stakeholder interest groups such as local farmers, and communities in selected watersheds and other geographic locations of Member States.

SPECIFIC OBJECTIVES

The Specific Objective is to strengthen the economic, social, and environmental resilience of OECS Member States to the impacts of climate change and other hazards through the implementation of Integrated Landscape Management (ILM), Sustainable Land Management (SLM), Integrated Watershed Management (IWM), and other relevant approaches.

EXPECTED OUTPUTS

- Scalable physical adaptation initiatives that help conciliate different land uses, foster innovation and lessons learning are field tested and deliver multiple agricultural, climate and biodiversity-related benefits;
- Improved land governance and management systems are promoted, notably through better cross-sectoral coordination, enhanced participation of land users and local stakeholders, including local communities, women, and the private sector, in land-related decisions, and other appropriate land governance measures;
- The capacities of actors and institutions for sustainable landscape management are enhanced.

ACTIVITIES

- 1.1. Develop and implement at least two physical adaptation climate change initiatives; creation/ initiation of new ILM/SLM programs and processes.
- 1.2. Support the strengthening of existing physical adaptation climate change ILM/SLM programs and processes that addresses:
 1. food and nutrition security, resilience, sustainable agriculture, rural development and job creation;
 2. climate change mitigation and adaptation, disaster risk reduction;
 3. biodiversity, ecosystem restoration/ rehabilitation, land degradation, desertification, drought and/or land-based sources of pollution.
- 2.1 Support national and regional Inter-sectoral coordination, decision-support mechanisms and forums/platforms.
- 2.2 Supporting the strengthening and development of national and regional ILM policies, legislations, regulations, and institutional frameworks.
- 3.1 At least twenty OECS Nationals receive training support on sustainable land, landscape, and watershed management.
- 3.2 Support countries with technologies and associated training in sustainable land, landscape, and watershed management.
- 3.3 Develop and implement public awareness and project visibility activities in Member States on sustainable land, landscape, and watershed management.

MAIN ACHIEVEMENTS

[Latest annual report 2021]

Activity 1.1.1: 12 Project Concepts were subsequently developed and submitted by representatives of the OECS MS to the OECS-ILM project for funding.

Activity 1.2.2: Negotiations between the OECS-ILM project and the Climate and Disaster Resilience Unit within the Environment and Sustainability Division of the OECS Commission, was completed during this reporting period with a view to collaborating on the implementation of this activity. Identified interventions include (1) Support for the development of a regional wildfire management strategy, (2) a regional REDD+ Strategy and Implementation Plan, and (3) a National Forest Policy and Strategic Plan for Antigua and Barbuda.

Activity 1.3.1: A capacity needs assessment form was developed and sent to OECS Member States for submission of their key requirements towards implementation of project activities and sustaining the benefits accruing from the project. The form covers needs related to training, legislation, technical assistance, and equipment including monitoring and communications equipment.

Activity 1.3.3: A Communication and a Knowledge management Strategy was developed in support of project implementation. A logo has been created, as well as a project website and a video.

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community> About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en

Approches intégrées du paysage et investissements dans la gestion durable des terres dans l'Organisation des États des Caraïbes orientales (AAP2019/SLM)

DURÉE 2021-01-01 to 2026-12-31

CRIS ENV/2019/041-788

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE Régionale

RÉGION Caraïbes

GROUPE DE PAYS PEID

PAYS Montserrat, Saint-Vincent et les Grenadines, Sainte-Lucie, Saint-Kitts-et-Nevis, Anguilla, Antigua et Barbude, Grenade, Dominique

CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+ (in mEUR) 5

FORME D'AIDE Projet

MODE DE GESTION Gestion indirecte aux pays partenaires (ou aux organes désignés par ces derniers)

DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+



Adaptation au changement climatique (AMCC)



Renforcement de la résilience aux stress et chocs liés au changement climatique (AMCC+)



Réduction des risques de catastrophe (RRC)

SECTEURS



Agriculture et sécurité alimentaire (en ce compris la pêche)



Environnement et ressources naturelles (en ce compris sylviculture)

BONNES PRATIQUES¹

- Biodiversité
- Gestion côtière
- Sylviculture
- Autre adaptation basée sur les écosystèmes (GIRE, conservation des zones humides)
- Utilisation durable des terres, y compris lutte contre la désertification

OBJECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT

- Faim « zéro »
- Eau propre et assainissement
- Consommation et production responsables
- Mesures relatives à la lutte contre les changements climatiques
- Vie terrestre

PARTENAIRE DE MISE EN OEUVRE

Institutions du secteur public

OBJECTIF GLOBAL

L'objectif global de cette action de l'UE est d'optimiser la contribution des terres à l'agriculture, à la sécurité alimentaire, à l'atténuation du changement climatique et à l'adaptation à celui-ci, ainsi qu'à la préservation des écosystèmes et des services essentiels qu'ils fournissent.

OBJECTIF SPÉCIFIQUE

Renforcer la résilience économique, sociale et environnementale des États membres face aux impacts du changement climatique et d'autres risques par la mise en œuvre de la gestion intégrée des paysages (GIP), de la gestion durable des terres (GDT), de la gestion intégrée des bassins versants (GIB) et d'autres approches pertinentes.

RÉSULTATS ATTENDUS

1. Des initiatives d'adaptation physique à grande échelle, qui permettent de concilier différentes utilisations des terres, de favoriser l'innovation et de tirer des enseignements, sont testées sur le terrain et offrent de multiples avantages liés à l'agriculture, au climat et à la biodiversité ;
2. Des systèmes améliorés de gouvernance et de gestion des terres sont encouragés, notamment par une meilleure coordination intersectorielle, une participation accrue des utilisateurs des terres et des parties prenantes locales, y compris les communautés locales, les femmes et le secteur privé, aux décisions relatives aux terres, et d'autres mesures appropriées de gouvernance des terres ;

¹ Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à des sujets spécifiques.

3. Les capacités des acteurs et des institutions en matière de gestion durable du paysage sont renforcées.

PRINCIPALES ACTIVITÉS PRÉVUES

1.1. Élaborer et mettre en œuvre au moins deux initiatives d'adaptation physique au changement climatique ; création/amorce de nouveaux programmes et processus de GIP/GLM.

1.2. Soutenir le renforcement des programmes et processus ILM/SLM existants en matière d'adaptation physique au changement climatique qui traitent de :

- 1) la sécurité alimentaire et nutritionnelle, la résilience, l'agriculture durable, le développement rural et la création d'emplois
- 2) l'atténuation et l'adaptation au changement climatique, la réduction des risques de catastrophes
- 3) la biodiversité, la restauration/réhabilitation des écosystèmes, la dégradation des sols, la désertification, la sécheresse et/ou les sources de pollution d'origine terrestre.

2.1 Soutenir la coordination intersectorielle nationale et régionale, les mécanismes d'aide à la décision et les forums/plates-formes.

2.2 Soutenir le renforcement et le développement des politiques, législations, réglementations et cadres institutionnels nationaux et régionaux de la GIP.

3.1 Au moins vingt ressortissants de l'OECS reçoivent un soutien à la formation sur la gestion durable des terres, des paysages et des bassins versants.

3.2 Soutenir les pays avec des technologies et la formation associée dans la gestion durable des terres, des paysages et des bassins versants.

3.3 Développer et mettre en œuvre des activités de sensibilisation du public et de visibilité du projet dans les États membres sur la gestion durable des terres, des paysages et des bassins versants.

RÉSULTATS OBTENUS

[Dernier rapport annuel 2021]

Activité 1.1.1 : 12 concepts de projet ont été développés et soumis par les représentants des EM de l'OECS au projet OECS-ILM pour financement.

Activité 1.2.2 : Les négociations entre le projet OECS-ILM et l'Unité de Résilience au Climat et aux Désastres au sein de la Division de l'Environnement et de la Durabilité de la Commission de l'OECS, ont été achevées au cours de cette période de rapport en vue de collaborer à la mise en œuvre de cette activité.

Les interventions identifiées comprennent (1) le soutien à l'élaboration d'une stratégie régionale de gestion des feux de forêt, (2) une stratégie régionale REDD+ et un plan de mise en œuvre, et (3) une politique forestière nationale et un plan stratégique pour Antigua-et-Barbuda.

Activité 1.3.1 : Un formulaire d'évaluation des besoins en matière de capacités a été élaboré et envoyé aux États membres de l'OECD pour qu'ils soumettent leurs principales exigences en vue de la mise en œuvre des activités du projet et du maintien des avantages qui en découlent. Le formulaire couvre les besoins liés à la formation, à la législation, à l'assistance technique et aux équipements, y compris les équipements de surveillance et de communication.

Activité 1.3.3 : Une stratégie de communication et de gestion des connaissances a été développée pour soutenir la mise en œuvre du projet. Un logo a été créé, ainsi qu'un site web et une vidéo du projet.

AMCC+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

À propos du GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en